



ON TRACK

Conference of Defence Associations Institute • L'institut de la conférence des associations de la défense

30 June, 2003

Volume 8, Number 2

Containing the Spread of Terrorism and Weapons of Mass Destruction



Afghanistan Elections

Lessons From the War in Iraq for Canada

United States Marines and the Warrior Ethic

Principles? What Principles?

FROM THE EXECUTIVE DIRECTOR

Colonel (Retd) Alain Pellerin, OMM, CD

As events around the world evolve, from the War in Iraq to the continued suicide bombings in Israel and Kabul, the global situation in 2003 demonstrates that we do live in a very unstable and unpredictable environment. The upcoming deployment of the 3rd Battalion, Royal Canadian Regiment Battle Group to Kabul should be seen in the context of this unstable world. We, therefore, live in a world that demands, to-day, the strength of armed forces to contain the spread of armed violence.

While our Government minimizes its recognition of the contribution of individual members of the Canadian Forces serving with the US and UK forces in the Iraq theatre of war, Canada's servicemen and women have, nevertheless, distinguished themselves at sea and in the air, serving alongside of our allies in the war on terrorism. Members of the CF continue to serve in that war with distinction, and we salute them.

This issue of *ON TRACK* features articles from our contributors that examine, among other things, issues dealing with events in two areas of conflict: Afghanistan and Iraq. It is becoming evident that the American assessment, last month, that the combat phase in Afghanistan is over, is premature. The CF are being deployed at a time when the security environment in Afghanistan is entering a crossroads. There is a danger, as exemplified by the recent terrorist attack against German soldiers, that the victory in Afghanistan will unravel in the face of attacks from Al Qaeda, Taliban remnants, and recalcitrant warlords, while the country prepares for their national election next year.

For Canadians, voting in elections is part of our culture, so much so, that we take the process for granted. Former Defence Minister, the Honourable Jean Jacques Blais writes to us from Kabul, Afghanistan, where he is advising the United Nations Assistance Mission in Afghanistan. In *Afghanistan Elections* Monsieur Blais presents our readers with his view of how Afghanistan is preparing its people for their national election in 2004, the first since 1969.

(continued p. 2)

MOT DU DIRECTEUR EXÉCUTIF

Colonel (ret) Alain Pellerin, OMM, CD

Vu les événements de 2003, de la guerre en Iraq aux suicides par la bombe en Israël et à Kaboul, la situation mondiale prouve que nous vivons dans un univers très instable et imprévisible. Il faut donc voir le déploiement prochain à Kaboul du groupement tactique du 3^e bataillon du Royal Canadian Regiment dans le contexte de cette instabilité. Nous vivons dans un univers qui fait appel, dès maintenant, aux forces armées pour empêcher la propagation de la violence armée.

Bien que notre gouvernement ne fasse pas grand cas de la contribution des membres des Forces canadiennes qui se trouvent aux côtés des forces américaines et britanniques sur le théâtre de guerre irakien, nos militaires se sont, néanmoins, distingués sur mer et dans les airs, menant la guerre contre le terrorisme aux côtés de nos alliés. Des membres des Forces canadiennes continuent de servir dans cette guerre avec distinction, et nous leur rendons hommage.

Le présent numéro de *ON TRACK* comprend des articles de nos collaborateurs qui se penchent notamment sur les événements qui se déroulent dans deux régions en proie à des conflits : l'Afghanistan et l'Iraq. Il est clair que l'opinion donnée par les Américains le mois dernier, selon laquelle la phase des combats en Afghanistan est maintenant terminée, a été prononcée trop tôt. Les Forces canadiennes se déploient alors que le contexte de la sécurité est à un carrefour. Comme en témoigne le récent attentat terroriste contre des soldats allemands, il y a un danger que la victoire en Afghanistan ne s'effiloche face aux récentes attaques des rebelles talibans et d'Al-qaeda ainsi qu'à celles des chefs militaires récalcitrants, alors que le pays se prépare aux élections nationales qui auront lieu l'an prochain.

Pour les Canadiens, le vote électoral s'inscrit dans notre culture et il s'agit pour nous d'un processus qui va de soi. L'ancien ministre de la Défense, l'honorable Jean-Jacques Blais nous écrit de Kaboul (Afghanistan), où il conseille la Mission des Nations Unies pour l'assistance à l'Afghanistan. Dans l'article intitulé *Afghanistan Elections*, M. Blais donne aux lecteurs son opinion sur la manière dont

(voir p. 2)

Donor Patrons of CDAI

The War Amputations of Canada - Colonel J.H.C. Clarry, MBE, ED, CD, QC - Brigadier-General W. Don Macnamara, OMM, CD

Colonel J.H. Turnbull, OMM, C St J, CD, FCIP - Lieutenant-Colonel J. Roy Weir

Donateur Patrons de l'ICAD

Considering the investment of lives lost, so far, in Afghanistan and the imminent deployment of the 3 RCR Battle Group, it is time to examine more closely Canada's interests in that part of the world. Dr. Sean Maloney has written for us his

(continued p. 3)

The Conference of Defence Associations is a non-governmental, non-profit organization. It restricts its aim to one specific area - **defence issues**. CDA expresses its ideas and opinions and utilizes its political rights to influence government defence policy. It is the most senior and influential interest group in Canada's pro-defence community. Defence issues are brought to the public's attention by analysis and informed discussion through CDA's Institute.

The CDA Institute implements CDA's public information mandate. The Institute is a non-profit, charitable agency, dependant on private donations. See the donor application form in this newsletter. In return, donors will receive *ON TRACK* and other publications for the next 12 months. The CDA Institute is a registered charity and donations to it qualify for tax receipts.



La Conférence des associations de la Défense est un organisme non-gouvernemental et à but non-lucratif. Son champ d'expertise se limite aux **questions de la défense**. La CAD exprime ses opinions et ses idées et se prévaut de ses droits politiques pour influencer le gouvernement en matière de défense. La CAD est le groupe le plus ancien et ayant le plus d'influence au sein de la communauté canadienne pro-défense.

L'institut de la CAD s'occupe de l'information publique. L'Institut, une agence charitable, à but non-lucratif, est complètement dépendant des dons reçus. Veuillez donc vous référer au formulaire inclus à ce bulletin. En guise de retour, les donateurs recevront *ON TRACK* et les autres publications pendant les 12 prochains mois. L'Institut de la CAD est un organisme de charité enregistré et tous les dons reçus sont déductibles d'impôt.

Officers - CDA Institute

President/Président.....
 Brigadier-General (Retd) W. Don Macnamara, OMM, CD
Secretary-Treasurer/Secrétaire-trésorier.....
 Lieutenant-Colonel (Retd) G.D. Metcalfe, CD
Executive Director/Directeur exécutif.....
 Colonel (Retd) A. Pellerin, OMM, CD

Officers - Institut de la CAD

L'Afghanistan prépare la population aux élections populaires de 2004, les premières à avoir lieu depuis 1969.

Compte tenu du nombre de vies perdues jusqu'à maintenant en Afghanistan et du déploiement imminent du groupement tactique du 3^e RCR, il est temps de se pencher davantage sur les intérêts canadiens dans cette région du monde. M. Sean Maloney nous communique ses observations sur la force d'assistance en matière de sécurité internationale, à la suite d'une récente visite de Kaboul. Il retrace les événements qui ont mené à la mise sur pied de cette force et donne son opinion de ce qu'une participation à cette force pourrait signifier pour le Canada.

Les lecteurs de *ON TRACK* pourraient s'alarmer de lire l'analyse pénétrante de Brian MacDonald, un de nos collaborateurs de longue date, qui explique la voie que semble suivre nos Forces canadiennes. L'article intitulé *Lessons From the War in Iraq for Canada* relate ses observations sur la position du Canada face à la Révolution dans les affaires militaires, par rapport à notre voisin du sud. On a peut-être remédié aux lacunes à court terme des FC en matière de soutenabilité *opérationnelle*, à la suite de la hausse récente du budget de la défense, mais les lacunes à long terme en matière de soutenabilité *institutionnelle* n'ont pas été comblées et poseront un défi de taille au prochain gouvernement.

(voir p. 3)

Contents	Contenu
<i>From the Executive Director</i>	1
<i>Le Mot du Directeur Exécutif</i>	1
<i>Afghanistan Elections</i>	5
<i>Understanding ISAF</i>	10
<i>Lessons From the War in Iraq for Canada</i>	13
<i>The United States Marines and the Warrior Ethic</i>	15
<i>Principles? What Principles?</i>	19
<i>'Soft Power' Equivalent to No Power</i>	20

Companions of CDAI

Major-General (Retd) J.M.L./ Bourgeois, CMM, CD - Mr. M.G. Corbett - Brigadier-General (Retd) James S. Cox
 Mr. John A. Eckersley - Lieutenant-général (Retd) Richard J. Evraire, CMM, CD - Honourable Edwin A. Goodman, PC
 Lieutenant-Colonel (Retd) Allan L. Hepburn, CD, MD, FRCS - Croup Captain A.M. Jardine
 Mr. David E. Scott

Compagnons de l'ICAD

observations on the International Security Assistance Force (ISAF) following a recent visit to Kabul. Dr. Maloney tracks for us the events that led to the setting up of ISAF and presents his assessment of what participation in ISAF could mean for Canada.

Readers of *ON TRACK* may be alarmed to read from one of our long-time contributors, Brian MacDonald, of his insightful analysis of where our Canadian Forces appear to be headed. *Lessons From the War in Iraq for Canada* provides us with his observations on where Canada stands in the revolution in military affairs (RMA), relative to our neighbour to the South. The short term *operational* sustainability gap of the CF may have been bridged as a result of the recent increase in the Defence budget but the longer term *institutional* sustainability gap remains to be bridged and will present a major challenge for the next Government.

The CDA Institute is pleased to provide our readers with Matthew Fisher's account of his experience as the only Canadian journalist embedded with a combat unit during the recent war in Iraq. For 37 days Matthew traveled with the 3rd Light Armored Reconnaissance Battalion of the First Marine Expeditionary Force from Kuwait to 160 km north of Baghdad. *The United States Marines and the Warrior Ethic* gives us a very human portrait of the Bravo Company personnel of the 3rd Light Armored Reconnaissance Battalion, whose mission was to operate ahead of the front, as the 'Tip of the Spear'.

A nation's relevance on the world's stage is shaped in part by its foreign policy, and its armed forces reflect that policy. In *Principles? What Principles?*, Dr. Frank Harvey, Director, Centre for Foreign Policy Studies, Dalhousie University, provides us with a critical examination of the outcome of the principles that have shaped Canada's foreign policy of late, particularly in the Government's decision not to lend support to the U.S.-led coalition in the war against the Saddam Hussein regime.

(continued p. 4)

L'Institut de la CAD est heureux de communiquer aux lecteurs l'expérience de Matthew Fisher, à titre du seul journaliste canadien intégré à une unité combattante lors de la récente guerre en Iraq. Pendant 37 jours, M. Fisher a suivi les déplacements du 3^e bataillon de reconnaissance armé léger de la 1^{re} Marine Expeditionary Force, depuis le Koweït jusqu'à 160 km au nord de Bagdad. L'article intitulé *United States Marines and the Warrior Ethic* nous brosse un portrait très humain du personnel de la compagnie Bravo du 3^e bataillon de reconnaissance armé léger, dont la mission était de précéder le front, à titre de « pointe de la lance ».

La pertinence d'une nation sur la scène mondiale est façonnée en partie par sa politique étrangère; ses forces armées témoignent de cette politique. Dans son article intitulé *Principles? What Principles?*, M. Frank Harvey, directeur du Centre for Foreign Policy Studies de l'Université Dalhousie, nous offre un examen critique des résultats découlant des principes qui ont guidé récemment la politique étrangère du Canada, notamment à l'égard de la décision gouvernementale de ne pas appuyer la coalition dirigée par les États-Unis dans la guerre contre le régime de Saddam Hussein.

Nous sommes très heureux d'inclure dans le présent numéro l'article du lieutenant-colonel (retraité) Cecil Berezowski intitulé "*Soft Power*" *Equivalent to No Power*. Il offre en conclusion à son commentaire une liste des préceptes généraux qui, selon lui, témoignent des valeurs canadiennes.

L'une des principales manifestations du calendrier de l'Institut de la CAD, est la remise annuelle du prix Vimy, lequel rend hommage à un Canadien qui a fait une contribution remarquable et exceptionnelle à la défense et à la sécurité de notre nation et à la préservation de nos valeurs démocratiques. Cette année, la remise du prix Vimy aura lieu le 21 novembre, dans le cadre d'une réception et d'un dîner de gala qui se tiendront à la Grande Galerie du Musée canadien des civilisations à Gatineau (Québec), lequel domine l'Outaouais et la colline du Parlement. Pour que ce prix soit significatif,

(voir p. 4)

Officer Level Donors to CDAI

Donateurs de l'ICAD - niveau d'officier

Lieutenant-Colonel (Retd) G.L. d'Appolonia, CD; Lieutenant-général (Ret) Charles H. Belzile, CM, CMM, CD
 Honorary Colonel James W. Burns, OC; Colonel John Catto, CD; Lieutenant-General (Retd) L.W.F. Cuppens, CMM, CD
 Colonel (Retd) Douglas A. Fraser; Dr. J.L. Granatstein; Mr. Rudyard Griffiths; Dr. Donald Heckman; Mr. Albert Kranenburg
 Major-General (Retd) Reginald W. Lewis, CM, CMM, CD; Lieutenant-Colonel Robert Lockhart; Lieutenant-Colonel Markus C. Martin, CD, MD,
 QHS; Colonel (Retd) W.J. McCullough; Colonel (Retd) D. Bruce McGibbon, SB StJ, CD; Mr. Charles Nicholson
 Brigadier-General (Retd) Leslie T. Rowbottom; Captain (N) (Retd) Donald J. Scott, CD, MD, FRCPC; Colonel Ben Shapiro, CM, OSTJ, CD;
 Lieutenant-Colonel Ernest Skutezky, CD, B Comm; Lieutenant-Colonel David L. Stinson, CD
 Major (Retd) Miroslaw K. Szulc; Lieutenant-Colonel (Retd) William Tenhaaf; Mr. Robert G. Tucker

We are very pleased to include in this issue Lieutenant-Colonel (Retd) Cecil Berezowski's 'Soft Power' Equivalent to No Power. He concludes his commentary with a list of broad precepts that he sees as a reflection of Canadian values.

One of the major events in the CDA Institute's calendar is the annual presentation of the Vimy Award to one Canadian who has made a significant and outstanding contribution to the defence and security of our nation and the preservation of our democratic values. This year's presentation of the Vimy Award will take place 21 November at a gala reception and dinner that will be held in the Grand Hall of the Canadian Museum of Civilization, in Gatineau, Québec, overlooking the Ottawa River and Parliament Hill. To make the award truly meaningful the Institute needs your nomination for this year's recipient. CDA member associations as well as individuals are encouraged to submit nominations for their candidate. Please refer to the notice of the call for nominations which appears elsewhere in this issue.

The Ross Munro Media Award will also be presented at the Vimy Dinner. This prestigious award, launched in 2002 in collaboration with the Canadian Defence and Foreign Affairs Institute, will be presented to one Canadian journalist who has made a significant contribution to the understanding by the public of defence and security issues affecting Canada. The notice of the call for nominations also appears in this issue.

Both programmes, last year, were outstanding successes. I am pleased to report that support for the programmes from Canadian industry and others, this year, is very encouraging.

This Autumn, on 24 and 25 October the CDAI, in collaboration with the Centre for International Relations at Queen's University and the War Studies Programme at the Royal Military College of Canada will host the 6th Annual Graduate Student Symposium. The symposium will highlight the work of PhD and MA students from civilian and military universities. Leading edge research from young scholars in the field of security and defence studies will be showcased. The aim of the symposium is to strengthen linkages between civilian and military educational institutions. Please note the call for papers which appears elsewhere in this issue of *ON TRACK*.

Earlier in *ON TRACK* I reported to our readers that CDA was advised by the Minister that the DND annual grant will be reduced from \$75,000 to \$50,000, this year, and terminated altogether on 1 April of next year. We are disappointed in DND's decision to withdraw its financial assistance to CDA three years earlier than the Department had originally committed.

(continued p. 5)

l'Institut voudrait recevoir vos nominations. Il encourage les particuliers comme les associations membres de la CAD à lui faire parvenir leurs nominations. Veuillez consulter l'avis d'appel de nominations qui est publié ailleurs dans le présent numéro.

Le Prix Média Ross Munro sera également décerné au dîner de remise du prix Vimy. Ce prix prestigieux, qui a été lancé en 2002, en collaboration avec le Canadian Defence and Foreign Affairs Institute, sera remis à un journaliste canadien qui a fait une contribution importante à la compréhension publique des enjeux de la défense et de la sécurité qui sont particuliers au Canada. L'avis d'appel de nominations est également publié dans le présent numéro.

L'an dernier, ces deux programmes ont connu un franc succès. Je suis heureux de signaler que cette année, l'appui de ces programmes par le secteur industriel canadien et d'autres est très encourageant.

À l'automne, soit les 24 et 25 octobre, l'ICAD accueillera le 6^e symposium annuel des étudiants diplômés, en collaboration avec le Centre for International Relations de l'Université Queen's et le programme des études sur la guerre du Collège militaire royal du Canada. Le symposium mettra en valeur les travaux des étudiants de doctorat et de maîtrise des universités civiles et militaires. On y exposera la recherche de pointe de jeunes universitaires dans le domaine des études sur la sécurité et la défense. Le symposium vise à resserrer les liens entre les établissements d'enseignement du secteur civil et ceux du secteur militaire. Veuillez prendre note de la demande de communications qui paraît ailleurs dans le présent numéro de *ON TRACK*.

Dans un numéro précédent, j'informais les lecteurs que la CAD avait été avisée par le ministre de la Défense nationale que la subvention annuelle qu'elle recevait passerait cette année de 75 000 \$ à 50 000 \$, et serait complètement éliminée dès l'an prochain, à compter du 1^{er} avril. Nous sommes déçus

(voir p. 5)

ON TRACK
Advertising Rates - Per Issue
Camera-ready material

Full page	\$400
Half page	\$200
Quarter page	\$100
Business card size	\$50

T Members Receive 10% Discount
Contact the editor at (613) 236 9903

Since 1932, CDA has been supportive of the efforts of Ministers of National Defence and the senior military leadership aimed at providing the CF with the resources needed to carry out their mandates. It is no secret that our mandate is not yet over and that the CF are more than ever deserving of the nation's support for their rejuvenation as they undertake more missions.

In closing I wish to thank our donors, particularly our patrons, companions and officer level donors, and corporate sponsors, for their financial support for the work of CDA and the CDA Institute. Their support is reaping dividends through increased awareness by Canadians, including Parliament, as well as the media, of the need for a credible military. We add to the debate on issues of defence and national security. Your financial support of the national office and of the work of CDA and the CDA Institute that is carried out on your behalf is critical, now, more than ever. With your continued support, we can promote the study and awareness of Canadian military affairs. However, as you may be aware, convincing Government of the importance of the CF in our society is an ongoing battle.

If you are not already a donor of the CDA Institute, I would urge you to become one. Donor forms are printed on the last page of the newsjournal. If you are already a donor, please consider an increase in your contribution to the CDA Institute on the next renewal of your valued support. **Your financial support as a donor of the Institute is needed as a valued element for the continuing success of your CDA.**

de la décision du ministère de retirer son aide financière à la CAD, *trois ans plus tôt qu'il s'était engagé à le faire.*

Depuis 1932, la CAD appuie les efforts des ministres de la Défense nationale et des autorités militaires visant à doter les FC des ressources nécessaires pour s'acquitter de leur mandat. Ce n'est un secret pour personne que notre mandat est loin d'être révolu et que les FC méritent plus que jamais l'appui du pays pour leur renouvellement, alors qu'elles entreprennent de nouvelles missions.

En conclusion, je remercie nos donateurs, et particulièrement nos mécènes, compagnons et officiers, et les sociétés commanditaires de leur appui financier des travaux de la CAD et de l'Institut de la CAD. Cet appui porte fruit, comme en témoigne la perception accrue des Canadiens, Parlement compris, ainsi que celle des médias, du besoin de forces armées plausibles. Nous enrichissons le débat sur les enjeux de la défense et de la sécurité nationale. Votre appui financier du bureau national et des travaux de la CAD et de l'Institut de la CAD qui sont menés en votre nom est plus nécessaire que jamais. Grâce à votre appui continu, nous sommes en mesure de promouvoir les études sur les affaires militaires canadiennes et de sensibiliser le public. Mais comme vous le savez sans doute, les efforts faits pour convaincre le gouvernement de l'importance des FC au sein de notre société représentent une lutte de tous les instants.

Si vous ne versez pas déjà de dons à l'Institut de la CAD, je vous encourage à le faire. Vous trouverez à la dernière page du présent bulletin des formulaires de don. Si vous contribuez déjà à l'Institut, envisagez d'accroître votre contribution lors du renouvellement de votre appui. **Votre appui financier à titre de donateur est un élément précieux de la réussite continue de la CAD.**

AFGHANISTAN ELECTIONS

The Honourable Jean Jacques Blais, PC, Mission Chief, Elections Canada/International Foundation of Election Systems

MISSILE DEFENCE REVISITED

Kyle D. Christensen, MA, Project Officer, CDA Institute

DONATIONS

To make a donation to the

Conference of Defence Associations Institute

**IN MEMORY OF
SOMEONE SPECIAL**

or

SOME SPECIAL GROUP

please call 1-613-236-9903;

fax 1-613-236-8191;

E-mail treasurer@cda-cdai.ca; or

forward your donation to:

359 Kent Street, Suite 502

Ottawa ON K2P 0R7

UNDERSTANDING ISAF

Dr. Sean M. Maloney, Ph D, Academic

THE VIMY AWARD

Nominations are invited for the year 2003 Vimy Award.

The Vimy Award was initiated in 1991 to recognize, annually, one Canadian who has made a significant and outstanding contribution to the defence and security of our nation and the preservation of our democratic values.

Previous recipients of this prestigious award include the Right Honourable Brian Dickson, General John deChastelain, the Right Honourable Joe Clark, Vice-Admiral Larry Murray, Dr. Jack Granatstein, Lieutenant-General

Charles H. Belzile, the Honourable Barnet Danson, Major-General Lewis MacKenzie, Air Commodore Leonard Birchall, and Colonel the Honourable John Fraser.

Any Canadian may nominate a fellow citizen for the award. Nominations must be in writing and be accompanied by a summary of the reasons for the nomination. Nominations must be received by 1 August 2003, and should be addressed to:

VIMY AWARD SELECTION COMMITTEE
CONFERENCE OF DEFENCE ASSOCIATIONS
INSTITUTE
359 KENT STREET
OTTAWA ON K2P 0R7

The Vimy Award will be presented on Friday, 21 November 2003, at a gala dinner that will be held in the Grand Hall of the Canadian Museum of Civilization, Gatineau QC.

For more information, including ticket orders for the Award dinner, contact the Conference of Defence Associations Institute at the above address, or Fax (613) 236 8191; e-mail: pao@cda-cdai.ca; or telephone (613) 236 9903.



The Vimy Award/La Distinction honorifique Vimy

LA DISTINCTION HONORIFIQUE VIMY

Nous invitons les nominations pour la Distinction honorifique Vimy 2003.

La Distinction honorifique Vimy a été instituée en 1991 dans le but de reconnaître, chaque année, le Canadien ou la Canadienne ayant apporté une contribution extraordinaire à la sécurité ou à la défense de notre nation et à la préservation de notre démocratie.

Les récipiendaires précédents de la Distinction honorifique Vimy sont, entre autres, le Très honorable Brian Dickson, le Général John deChastelain, la Très honorable Joe Clark, le Vice-amiral Larry Murray, le Dr. Jack

Granatstein, le Lieutenant-général Charles H. Belzile, l'Honorable Barnet Danson, le Major-général Lewis MacKenzie, le Commodore de l'Air Leonard Birchall, et le Colonel, l'honorable John Fraser.

Tout Canadien/Canadienne peut nommer un citoyen/citoyenne pour le Distinction honorifique Vimy. Les nominations doivent nous parvenir par écrit et accompagnées d'un sommaire et une sommaire des raisons motivant votre nomination et une biographie du candidat. Les nominations doivent nous parvenir au plus tard le 1 août 2003, et doivent être adressées au

COMITÉ DE SÉLECTION DE LA DISTINCTION HONORIFIQUE VIMY
L'INSTITUT DE LA CONFÉRENCE DES ASSOCIATIONS DE LA DÉFENSE
359 RUE KENT, SUITE 502
OTTAWA ON K2P 0R7

La Distinction honorifique Vimy sera présenté vendredi, le 21 novembre 2003, à un dîner gala aura lieu au Grande Galerie du Musée canadien des civilisations, Gatineau QC.

Pour de plus amples informations, incluant la demande de billets pour le banquet, veuillez contacter l'Institut de la Conférence des associations de la Défense à l'adresse ci-haut mentionnée, ou télécopieur: (613) 236 8191; courriel: pao@cda-cdai.ca; ou téléphone: (613) 236 9903.

LESSONS FROM THE WAR IN IRAQ FOR CANADA

Colonel (Retd) Brian MacDonald, Defence Analyst

THE UNITED STATES MARINES AND THE WARRIOR ETHIC

Matthew Fisher, European Bureau Chief National Post, Moscow, and Global News, divisions of CanWest News Service

THE ROSS MUNRO MEDIA AWARD

Nominations are invited for the year 2003 Ross Munro Media Award.

The Ross Munro Media Award was initiated in 2002 by the Conference of Defence Associations in collaboration with the Canadian Defence and Foreign Affairs Institute. Its purpose is to recognize, annually, one Canadian journalist who has made a significant and outstanding contribution to the understanding by the general public of Canada's defence and security issues.

The first recipient of this prestigious award is Mr. Stephen Thorne.

Any Canadian may nominate a journalist for the award. Nominations must be in writing and be accompanied by a summary of reasons for the nomination. Nominations must be received by 1 September 2003, and should be addressed to:

ROSS MUNRO MEDIA AWARD SELECTION
COMMITTEE
CONFERENCE OF DEFENCE ASSOCIATIONS
359 KENT STREET
OTTAWA ON K2P 0R7

The Ross Munro Media Award will be presented on Friday, 21 November 2003, at the Vimy Award dinner that will be held in the Grand Hall of the Canadian Museum of Civilization, Gatineau QC.

For more information, including ticket orders for the Award dinner, contact the Conference of Defence Associations at the above address, or Fax (613) 236 9903; e-mail: pao@cda-cdai.ca; or telephone (613) 236 9903.

PRIX MÉDIA ROSS MUNRO

Nous invitons les nominations pour le prix média Ross Munro, 2003.

En 2002, la Conférence des associations de la défense (CAD), en collaboration avec le Canadian Defence and Foreign Affairs Institute, a lancé le prix média Ross Munro. Ce prix a pour objectif de reconnaître annuellement un/une journaliste canadien/canadienne qui a participé de façon importante et remarquable à faire connaître les enjeux touchant la défense et la sécurité du Canada auprès du grand public.

Le premier récipiendaire de cet prix média est M. Stephen Thorne.

Tout Canadien/Canadienne peut nommer un journaliste pour le prix média Ross Munro. Les nominations doivent nous parvenir par écrit et accompagnées d'un sommaire des raisons motivant votre nomination et une biographie du candidat. Les nominations doivent nous parvenir au plus tard le 1 septembre 2003, et doivent être adressées au

COMITÉ DE SÉLECTION DU PRIX MÉDIA ROSS
MUNRO
LA CONFÉRENCE DES ASSOCIATIONS DE LA
DÉFENSE
359 RUE KENT, SUITE 502
OTTAWA ON K2P 0R7

Le prix média Ross Munro sera présenté vendredi, le 21 novembre 2003, au banquet Vimy qui aura lieu dans la Grande Galerie du Musée canadien des civilisations, Gatineau QC.

Pour de plus amples informations, incluant la demande de billets pour le banquet, veuillez contacter la Conférence des associations de la Défense à l'adresse ci-haut mentionnée, ou télécopieur: (613) 236 8191; courriel: pao@cda-cdai.ca; ou téléphone: (613) 236 9903.



CALL FOR PAPERS

The Conference of Defence Associations Institute

In collaboration with the Centre for International Relations
at Queen's University
and the War Studies Programme at the
Royal Military College of Canada

will host the

6th ANNUAL GRADUATE STUDENT SYMPOSIUM *Security and Defence: National and International Issues*

24-25 October 2003

at the Royal Military College of Canada, Kingston, Ontario

Individuals are invited to submit proposals for papers to:

projectofficer@cda-cdai.ca



Queen's
UNIVERSITY

*Howard B.
Ripstein
Holdings Ltd.*

APPEL DE COMMUNICATIONS

L'Institut de la Conférence des Associations de la Défense

en collaboration avec le Centre for International Relations
de l'Université Queen's
et le Programme sur la conduite de la guerre
Collège Militaire Royal du Canada

seront hôtes du



6^{ème} SYMPOSIUM ANNUEL DES ÉTUDIANTS DIPLÔMÉS *Sécurité et Défense: Enjeux Nationaux et Internationaux*

24-25 octobre 2003

au Collège Militaire Royal du Canada, Kingston, Ontario

Les personnes intéressées sont invitées à soumettre leur projet de communications à:

projectofficer@cda-cdai.ca

PRINCIPLES? WHAT PRINCIPLES?

Dr. Frank Harvey, Professor of Political Science and Director , Centre for Foreign Policy Studies, Dalhousie University

‘SOFT POWER’ EQUIVALENT TO NO POWER

Lieutenant-Colonel (Retd) J. Cecil Berezowski

ON TRACK is published by the Conference of Defence Associations Institute. Submissions on past and present defence issues, news of CDA member associations and of associate members, and letters to the editor are encouraged. Forward to the attention of the editor at the address below.

ON TRACK est publié par l'Institut de la conférence des associations de la Défense. Nous encourageons les soumissions d'articles sur des questions de défense, les faits nouveaux ayant trait aux membres et associations de la CAD et également les lettres à éditeur. Veuillez faire parvenir vos soumissions à l'adresse indiquée ci-dessous.

ATTENTION NEWSPAPER EDITORS/ATTENTION AUX ÉDITEURS DE JOURNEAUX

Permission is granted to reproduce, in whole or in part, articles from **ON TRACK**. A credit line is desired. For inquiries contact the Public Affairs Officer, Captain (Retd) Peter Forsberg, CD at: (tele) (613) 236 9903; (fax) 236 8191; (e-mail) pao@cda-cdai.ca.

Il vous est permis de reproduire, intégralement ou en partie, les articles du **ON TRACK**, en donnant le crédit à la publication. Pour tout renseignement, veuillez vous adresser à l'officier des relations publiques, le Capitaine (ret) Peter Forsberg, CD au numéro de téléphone (613) 236 9903; télécopieur (613) 236 8191; courriel pao@cda-cdai.ca.

L'Institut de la Conférence des Associations de la Défense

Membre/Donateur - formulaire d'adhésion

359 rue Kent, Pièce 502, Ottawa, Ontario K2P 0R7

Tél: (613) 236-9903 Bélino: (613) 236-8191 Courrier électronique (E-mail): pao@cda-cdai.ca URL: cda-cdai.ca

- Patron (\$ 1,000+) Chèque/mandat poste
 Compagnon (\$ 500) Master Card
 Officier (\$ 300) VISA _____ Date d'expiration: _____ Signature: _____
 Associé (\$ 150) Nom: _____
 Supporter (\$ 65) Adresse: _____
 Endroit: _____ Prov: ____ Code postal: _____ Tel: (____) ____ - _____

CONFERENCE OF DEFENCE ASSOCIATIONS INSTITUTE
359 KENT STREET, SUITE 502
OTTAWA ON K2P 0R7

NATIONAL OFFICE STAFF/L'EXÉCUTIF NATIONAL

Executive Director/Directeur exécutif: Colonel (Retd) A. Pellerin, OMM, CD, (613) 236-1252; **Executive Secretary and Treasurer/Secrétaire exécutif et Secrétaire-trésorier:** Lieutenant-Colonel (Retd) G.D. Metcalfe, CD, (613) 236-9903/1252; **Project Officer/Officier des projets:** Mr. Kyle Christensen, BA, MA, (613) 236-9903; **Archivist/Archiviste:** Major (Retd) G.V. Clark, CD, (613) 828-6124; **Honorary Counsel/Avocat-conseil honoraire:** Colonel J.H.C. Clarry, MBE, ED, CD, QC (416) 601-7752; **Public Affairs Officer/Officier de relations publiques:** Captain (Retd) P.W. Forsberg, CD, (613) 236-9903

The Conference of Defence Associations Institute Member/Donor Application Form

359 Kent Street, Ste 502, Ottawa, Ontario K2P 0R7
Tel: (613) 236-9903 Fax: 236-8191 E-mail: pao@cda-cdai.ca URL: cda-cdai.ca

- Patron (\$ 1,000+)
- Companion (\$ 500)
- Officer (\$ 300)
- Associate (\$ 150)
- Supporter (\$ 65)
- ___ Cheque/Money Order
___ Master Card
___ VISA _____ Expiry Date: _____ Signature: _____
- Name: _____
- Address: _____
- City: _____ Prov: ___ Postal Code: _____ Tel: (____) ____ - _____